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Πανηγυρίζοντας με την ελληνική σημαία μετά  
τη δεύτερη θέση στα 400 μέτρα γυναικών  
στο Ευρωπαϊκό Πρωτάθλημα Ανοιχτού Στίβου 
στο Βερολίνο τον περασμένο Αύγουστο.

09

Μαρία  
ΜπελίΜπασακη

Η αργυρή πρωταθλήτρια Ευρώπης και κάτοχος 
του πανελληνίου ρεκόρ στα 400 μ. μιλάει για 
το μεγάλο ρίσκο να αλλάξει αγώνισμα στα 25 
της χρόνια, για το όνειρό της να αποκτήσει η 
γενέτειρά της Σητεία ένα στάδιο και για το νέο 
της εγχείρημα... στη μαγειρική.

Τη συναντώ ένα μεσημέρι Σαβ-
βάτου στο αθλητικό κέντρο του 
Αγίου Κοσμά. Η 27χρονη Μαρία 
Μπελιμπασάκη, το κορίτσι που 
σκόρπισε χαρά σε όλη την Ελλά-
δα όταν κατέκτησε το ασημένιο 
μετάλλιο στα 400 μέτρα το περα-
σμένο καλοκαίρι στο Ευρωπαϊκό 
Πρωτάθλημα Στίβου του Βερολί-
νου, προπονείται ακούραστα. Δεν 
γνωρίζει από Σαββατοκύριακα 
και αργίες. Χαμογελά πλατιά και 
μοιάζει έτοιμη για ακόμη περισσό-
τερες διακρίσεις, καθώς μου μιλά 
με μια φωνή σταθερή και σίγουρη 
με εκείνο το χαριτωμένο κρητικό 
της ιδίωμα. Η ίδια άλλωστε δεν 
φοβήθηκε να πάρει τη ζωή στα χέ-
ρια της όταν πέρυσι τέτοια εποχή 
αποφάσισε από το αγώνισμα των 
200 μέτρων να περάσει στα 400. 
Και προτού συμπληρωθεί ένας 
χρόνος ήδη ήταν αργυρή πρω-
ταθλήτρια Ευρώπης. Και έπεται 
συνέχεια...

Περιμένατε να έρθει αυτό το 
αργυρό μετάλλιο στο Ευρωπα-
ϊκό Πρωτάθλημα Στίβου;
«Ναι. Ημουν σίγουρη και το είχα 
δηλώσει παντού, και σε εφημερί-
δες και σε κανάλια και στoυς προ-
σωπικούς μου λογαριασμούς στα 
μέσα κοινωνικής δικτύωσης. Το 
δήλωνα μάλιστα τόσο πολύ, που 
κάποιοι ίσως να σκέφτηκαν ότι 
η συμπεριφορά μου ήταν αλαζο-
νική. Αλλά εγώ κάθε ημέρα αυτό 
μόνο σκεφτόμουν. Να πάω στην 
προπόνηση και να δώσω τον κα-
λύτερό μου εαυτό». 

Ηρθε εύκολα αυτό το μετάλλιο;
«Δεν θα το έλεγα. Εδώ και επτά 
μήνες κουβαλώ έναν σοβαρό 
τραυματισμό, τον οποίο δεν έχω 
ξεπεράσει ακόμη: οίδημα στον 
αχίλλειο τένοντα. Μία ημέρα εί-
μαι καλά και την άλλη ημέρα δεν 
μπορώ να πατήσω καν το πόδι 
μου. Μπήκα λοιπόν να τρέξω στον 
ημιτελικό του Ευρωπαϊκού Πρω-
ταθλήματος με ερεθισμένο πόδι. 
Σκεφτόμουν όμως ένα πράγμα: 
“‘H θα το κάνεις τώρα ή ποτέ. 
Αυτή είναι η μεγάλη σου κούρ-
σα”. Kαι την έτρεξα. Eπρεπε να 
το κάνω, όχι για τους άλλους, για 
εμένα, για τους κόπους μου, τόσα 
χρόνια. Μόλις τελείωσα τον αγώ-
να, έφυγε ένα τεράστιο βάρος 
από πάνω μου. Ενιωσα γαλήνη».

Λογικά δεν θα έπρεπε να εί-
στε πιο αγχωμένη στον τελικό; 
«Στον τελικό, με το που πήγαμε 
στο προθερμαντήριο, προτού τρέ-
ξουμε, δεν ξέρω πώς τα κατάφε-
ρα, έγινα ένας άλλος άνθρωπος. 

Από την Ερη Βαρδακη
ΦωτόγρΑΦίες ΣίΣΣυ Μόρφη

Δεν ήμουν η Μαρία, ήμουν μια 
άλλη αθλήτρια. Μπήκα στον αγώ-
να και ένιωθα σαν να είχα ήδη 
κερδίσει. Μου έκανε βέβαια το 
χατίρι και το πόδι μου. Δεν πο-
νούσα, τα ανοίγματά μου ήταν 
τέλεια. Ο προπονητής μου, ο 
Κώστας Ηλίας, τρελάθηκε. Μου 
είπε: “Μπες συγκεντρωμένη και 
κάνε αυτό που έχουμε συζητή-
σει”. Kαι το έκανα. Τα 400 μέτρα 
είναι ένα ρυθμικό αγώνισμα. Ανέ-
βασα ρυθμό ακριβώς τη στιγμή 
που έπρεπε. Είπα: “Εγώ θα φύγω 
μπροστά και αν εσείς μπορείτε, 
ακολουθήστε με”». 

Χάσατε το χρυσό για τέσσερα 
κλάσματα του δευτερολέπτου. 
Εγινε κάποιο λάθος; 
«Ο χρόνος μου ήταν 50.45 και της 
αντιπάλου μου 50.41. Κάποιοι 
λένε ότι ανέβασα γρήγορα ρυθμό 
και δεν είχα δυνάμεις στα τελευ-
ταία μέτρα. Δεν ισχύει. Αν δεν το 
έκανα, δεν θα έσπαγα το πανελ-
λήνιο ρεκόρ της Φανής Χαλκιά. 
Δεν θα έκανα αυτόν τον χρόνο. 
Στην ένταση της στιγμής δεν είδα 
τη γραμμή και έγειρα το σώμα μου 
να πέσω στον τερματισμό νωρίτε-
ρα απ’ ό,τι έπρεπε. Θεωρώ όμως 
ότι έκανα την τέλεια κούρσα. Αυτό 
μου είπε και ο προπονητής μου 
μετά τον αγώνα. O άνθρωπος 
ήξερε ότι είχα πρόβλημα με το 
πόδι μου. Ηξερε πόσο αγχωμένη 
ήμουν. Ηταν ο πρώτος μεγάλος 
τελικός της καριέρας μου». 

Στενοχωρηθήκατε που το με-
τάλλιο ήταν αργυρό και όχι 
χρυσό; 
«Ούτε για ένα δευτερόλεπτο. Εκα-
να ατομικό ρεκόρ, έκανα πανελ-
λήνιο ρεκόρ και πήρα για πρώτη 
φορά στη ζωή μου μετάλλιο σε 
μεγάλο αγώνα σε ένα αγώνισμα 
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που δεν το ήξερα, που το έμαθα 
μέσα από την προπόνηση, πριν 
από μερικούς μήνες. Μην ξεχνά-
τε ότι τόσα χρόνια έτρεχα 200 
μέτρα». 

Γιατί; Είναι μια απορία όλων...
«Καταρχήν είχα άλλον προπονητή. 
Αρχισα να προπονούμαι με τον 
νυν προπονητή μου, τον Κώστα 
Ηλία, το 2016, τέσσερις μήνες 
πριν από τους Ολυμπιακούς Αγώ-
νες του Ρίο. Με τον προηγούμενο, 
τον Μιχάλη Γωνιωτάκη, μείναμε 
μαζί 12 χρόνια. Ξεκινήσαμε από 
τη Σητεία και νομίζω ότι από ένα 
σημείο και πέρα μού έδωσε ό,τι 
μπορούσε να μου δώσει και τον 
ευχαριστώ πολύ για όσα μου προ-
σέφερε. Τα τελευταία πέντε χρό-
νια είχα κολλήσει στους ίδιους 
χρόνους στα 200 μέτρα. Το 2016 
ήμουν 25 ετών. Είπα μέσα μου: 
“Ή θα κάνεις τώρα την αλλαγή 
ή ποτέ”. Και έτσι πήρα το ρίσκο 
τέσσερις μήνες πριν από τους 
Ολυμπιακούς Αγώνες να αλλά-
ξω προπονητή. Και με τον Κώστα 
ταιριάξαμε πολύ». 

Να περάσετε στα 400 μέτρα 
πώς το αποφασίσατε; 
«Τυχαία, πάνω στην προπόνηση, 
αν και πρέπει να σημειώσω ότι 
έτρεχα 400 μέτρα μέχρι το 2011 
συμπληρωματικά με τα 200 μέτρα, 
που ήταν πάντα το βασικό μου 
αγώνισμα. Το 2017 όμως είχα 
έναν σοβαρό τραυματισμό. Ετσι, 
στις αρχές του 2018, ο προπονη-
τής μου αποφάσισε να αλλάξει το 
πρόγραμμά μας, να μειώσει τις 
ταχύτητες και να προσθέσει πε-
ρισσότερα μέτρα. Οταν κατάλαβε 
ότι μπορούσα να βγάλω αυτή την 
προπόνηση, μου είπε μισοαστεί-
α-μισοσοβαρά: “Φέτος σε βλέ-
πω να τρέχεις 400 μέτρα”. “Πάμε 
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Ο καιρΟς 
των Μαύρων 
Πανθήρων

Μαύρα δερμάτινα και μαύροι μπερέδες, «black power» και 
«η εξουσία στον λαό», υψωμένες γροθιές και προτεταμένα 
όπλα: η δημόσια εικόνα των Μαύρων Πανθήρων ακροβα-
τούσε πάντοτε συνειδητά μεταξύ του αυθόρμητου και του 
προκλητικού. Αν και στο ευρύ δυτικό κοινό τούς κατέστησε 
γνωστούς η δυναμική διεκδίκηση ισονομίας και ισοπολι-
τείας που φρόντιζε να κρατά προσεκτικά ασαφές το δικαί-
ωμα καταφυγής στη βία, η προσφυγή τους στη χρήση των 
μαζικών μέσων ήταν εξίσου εντατική: η εφημερίδα του κι-
νήματος διαβαζόταν στο απόγειό του από 250.000 άτομα. 
Εμβληματικός φωτογράφος της οργάνωσης και φίλος του 
ιδρυτή της Μπόμπι Σιλ, ο Στίβεν Σέιμς αποτυπώνει τη διά-
στασή της αυτή και μαζί τα κρίσιμα χρόνια του ακτιβισμού, 
της οργής και της αναζήτησης ριζοσπαστικών λύσεων σε 60 
καίρια στιγμιότυπα μιας μεγάλης έκθεσης με τίτλο «Power 
to the People» στη Λίλλη της Βόρειας Γαλλίας. 
Το κρίσιμο ζήτημα ήταν η λεπτή γραμμή μεταξύ βίας και 

αυτοάμυνας. Αν το κίνημα των πολιτικών δικαιωμάτων και 
ο Μάρτιν Λούθερ Κινγκ εστίαζαν στην κοινωνική ενσωμά-
τωση και τη δυναμική, αλλά ειρηνική διεκδίκησή της, αν ο 
Μάλκολμ Χ πριν από τη δολοφονία του, το 1965, είχε ξε-
καθαρίσει τη θέση του ως προς τη χρήση βίαιων μέσων, οι 
Μαύροι Πάνθηρες εκκινούσαν ακριβώς από την αυτοάμυνα 
ως καταστατική αρχή. Παιδιά των αστικών γκέτο, οι πρωτερ-
γάτες τους Μπόμπι Σιλ, Χιούι Νιούτον και Ελντριτζ Κλίβερ 
γνώριζαν από πρώτο χέρι τις τεχνικές λεπτομέρειες που εξου-
δετέρωναν την πρόσφατα κατακτημένη νομική ισότητα: την 
αποβιομηχάνιση του κέντρου των αμερικανικών μεγαλουπό-
λεων, τη φτώχεια της μαύρης κοινότητας των inner cities, την 
αυθαιρεσία της Αστυνομίας. Δεν είναι τυχαίο ότι το Οκλαντ 
της Καλιφόρνιας, γενέτειρα του κινήματος, διέθετε το 1966 
μόλις 16 μαύρους αστυνομικούς σε σύνολο 661. Και ήταν 
ακριβώς μετά τον φόνο του 16χρονου Μάθιου Τζόνσον από 
έναν αστυνομικό, στις 27 Σεπτεμβρίου 1966, στο Σαν Φραν-
σίσκο και τις επακόλουθες ταραχές που οι Χιούι Νιούτον και 
Μπόμπι Σιλ αποφάσισαν να ιδρύσουν το Κόμμα των Μαύρων 
Πανθήρων για την Αυτοάμυνα προκειμένου να μετατρέψουν 

Από τόν Μάρκο κάράσάρίνη

Οκλαντ, 1971. 
Μαύροι Πάνθη-
ρες στην κηδεία 
του ακτιβιστή 
Τζορτζ Τζάκ-
σον, ο οποίος 
σκοτώθηκε 
επιχειρώντας να 
δραπετεύσει από 
τη φυλακή Σαν 
Κουέντιν.
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4 Νοεμβρίου 2018
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Μια εκ των έσω ματιά στους ριζοσπάστες μαύρους ακτιβιστές της 
δεκαετίας του ’60 από τον Στίβεν Σέιμς, φωτογράφο του κινήματος.
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αν ξεκινούσαμε τώρα 
τους Μαύρους Πάν-
θηρες, δεν θα φέραμε 
όπλα. Για να ελέγχεις 
την αστυνομία σήμερα 
το καλύτερο όπλο είναι 
το κινητό τηλέφωνο

ΜΠΟΜΠΙ ΣΙΛ,  
ΣΥΝΙΔΡΥΤΗΣ  
ΤΗΣ ΟΡΓΑΝΩΣΗΣ

Με τη γροθιά 
σηκωμένη σε 
διαδήλωση 15.000 
ατόμων έξω από 
τα δικαστήρια του 
Νιου Χέιβεν όπου 
δικαζόταν με την 
κατηγορία του 
φόνου ο ιδρυτής του 
κόμματος, Μπόμπι 
Σιλ, το 1970.

st
ep

he
n 

sh
am

es
/  

co
ur

te
sy

 st
ev

en
 k

as
he

r 
ga

ll
er

y

000_BHM_PANTHER   15 31/10/2018   11:02:43 μμ



Οραμα του ιδρυτή 
του Bauhaus Βάλτερ 
Γκρόπιους ήταν να 
υποτάξει την τέχνη 
στην οργάνωση της 
ζωής με όπλα τις αρχές 
της οικονομίας, της 
απλότητας και της 
λειτουργικότητας

Το κτίριο του Bauhaus στην πόλη 
Ντεσάου, όπου μεταφέρθηκε η 
έδρα της σχολής το 1924 μετά τη 
Βαϊμάρη. Το σχεδίασε ο ιδρυτής 
και διευθυντής της σχολής, 
Βάλτερ Γκρόπιους, και αποτέλεσε 
την επιτομή της μοντέρνας 
αρχιτεκτονικής στη Γερμανία και 
ένα από τα σημαντικότερα κτίρια 
του 20ού αιώνα.

ΚυριαΚή
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ΕΝΑΣ ΑΙΩΝΑΣ 
BAUHAUS 

100
ΧΡΟΝΙΑ

BAUHAUS
Πρόκειται να τα εκατο-
στίσει αλλά μοιάζει σαν 
να μην έχει περάσει μέρα 
από πάνω του. Η μοντέρνα 
αρχιτεκτονική αλλά και ο 
βιομηχανικός σχεδιασμός 
δεν θα υπήρχαν χωρίς το 
Bauhaus και όχι μόνο στη 
γενέθλια χώρα του Γερμα-
νία. Στον τόπο όπου γεννή-
θηκε ετοιμάζονται να απο-
τίσουν εκτεταμένο φόρο 
τιμής στο κίνημα που έδω-
σε έμφαση στη χρηστικότη-
τα και τη λειτουργικότητα 
ενώ αναβάθμισε τα προϊ-
όντα μαζικής παραγωγής. 
Ομοίως και στην Ελλάδα, 
το Goethe-Institut, μαζί 
με συνεργαζόμενους φο-
ρείς, γιορτάζει την επέτειο 
με μια σειρά εκδηλώσεων 
που εκτείνονται από τον 

O οραματιστής γερ-
μανός αρχιτέκτονας 
Βάλτερ Γκρόπιους 
(1883-1969) υπήρ-
ξε διευθυντής της 
σχολής του Bauhaus 
από το 1919 έως το 
1928. Τον ακολούθη-
σε ο Ελβετός Χανς 
Μάγερ και ύστερα ο 
Γερμανός Λούντβιχ 
Μις Βαν Ντερ Ρόε. 

H εμβληματική 
πολυθρόνα F51 που 
σχεδίασε ο Βάλτερ 
Γκρόπιους το 1920 
για το γραφείο του 
στη σχολή. 
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Οκτώβριο του 2018 μέχρι 
τον Ιούνιο του 2019. Σε αυ-
τή τη γιορτή Bauhaus το 
κοινό θα μπορεί να ενημε-
ρωθεί σφαιρικά για την πε-
ρίφημη «σχολή» μέσα από 
έναν ειδικά διαμορφωμένο 
χώρο (με τίτλο «Bauhaus 
στο σπίτι μας») που φιλο-
ξενεί βίντεο, φωτογραφί-
ες, κείμενα, φιλμ, αλλά και 
εκδόσεις (έως τον Ιούνιο 
του 2019). Επιπλέον, το 
Ινστιτούτο θα παρουσιά-
σει εκδηλώσεις όπως για 
παράδειγμα η προβολή 
της ταινίας «Το τριαδικό 
μπαλέτο» (1922) του ζω-
γράφου, γλύπτη και χο-
ρογράφου Οσκαρ Σλέμερ 
(1888-1943), εμβληματικής 
μορφής του Bauhaus, σε 
μια αναβίωση του έργου 
το 1970 από καλλιτέχνες 
της εποχής (στις 19/11). Η 
δε Ανωτάτη Σχολή Καλών 

Το κίνημα που ήθελε να δει το σύνολο των τεχνών να 
καθρεφτίζεται στον δομημένο κόσμο κλείνει τα εκατό του 
χρόνια και το γιορτάζει σε Γερμανία αλλά και σε Ελλάδα.

Τεχνών της Αθήνας διορ-
γανώνει ένα διεθνές συ-
νέδριο τον προσεχή Μάιο 
με τίτλο «Το Bauhaus και 
η Ελλάδα: Η νέα ιδέα της 
σύνθεσης στις τέχνες και 
την αρχιτεκτονική» (από 
30/5 έως 1/6 2019), σε συ-
νεργασία με την Κρατική 
Ακαδημία Καλών Τεχνών 
Στουτγάρδης προκειμέ-
νου να αποτιμήσει τη ση-
μασία και την επιρροή του 
Bauhaus στις τέχνες και την 
αρχιτεκτονική στην Ελλά-
δα. Τι ήταν όμως αυτό το 
περίφημο Bauhaus;
Η σχολή Bauhaus ή το 
Bauhaus σκέτο, όπως εί-
ναι ευρέως γνωστό, μο-
λονότι δεν πρόκειται για 
ένα συμπαγές και σταθε-
ρό ως προς τα κίνητρα και 
τις επιδιώξεις του κίνημα, 
δημιουργήθηκε στην πό-
λη της Βαϊμάρης το 1919. 

ΑΠΟ ΤΗ ΜΑΡΙΛΕΝΑ 
ΑΣΤΡΑΠΕΛΛΟΥ
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